

CHARTE DE PUBLICATION – PUBLICATION CHARTER

Observatoire Français de la Sclérose en Plaques

VERSION FRANCAISE	ENGLISH VERSION
<p>I) <u>Publication d'un Centre sur ses propres données uniquement</u></p> <p>Chaque Centre participant de l'OFSEP est libre de publier de quelque façon que ce soit les informations scientifiques ou techniques relatives aux données lui appartenant en propre et sous son entière responsabilité.</p> <p>Si ces informations ont été collectées au moins en partie grâce à des moyens mis en œuvre par l'OFSEP (logiciel EDMUS, temps d'ARC, etc.) il est demandé au responsable du projet :</p> <ul style="list-style-type: none"> - d'indiquer dans les « Méthodes » les moyens de collecte liés au logiciel EDMUS en référant "EDMUS, a European database for multiple sclerosis. Confavreux C, Compston DAS, Hommes OR, McDonald WI, Thompson AJ. J Neurol Neurosurg Psychiatry 1992; 55: 671-676." ; - d'indiquer dans les remerciements l'aide financière apportée par l'Agence Nationale de la Recherche avec la mention suivante : « La collecte des données a bénéficié d'une aide de l'État gérée par l'Agence Nationale de la Recherche au titre du programme France 2030 portant la référence ANR-10-COHO-002, Observatoire Français de la Sclérose en Plaques (OFSEP) » / "Data collection has been supported by a grant provided by the French State and handled by the "Agence Nationale de la Recherche," within the framework of the "France 2030" programme, under the reference ANR-10-COHO-002" OFSEP ; et le concours de la "Fondation Eugène Devic EDMUS contre la sclérose en plaques"/"Eugène Devic EDMUS Foundation against multiple sclerosis" ; - de transmettre les références de l'article (titre, revue, etc.) au Responsable des 	<p>I) <u>Publication by a Centre on its own data only</u></p> <p>Each OFSEP participating Centre is free to publish in any way scientific or technical information on its own data under its own responsibility.</p> <p>If this information has been collected at least in part thanks to means implemented by OFSEP (EDMUS software, CRA time, etc.), the project leader is requested :</p> <ul style="list-style-type: none"> - to indicate the means of collection linked to the EDMUS software in the "Methods" by referencing "EDMUS, a European database for multiple sclerosis. Confavreux C, Compston DAS, Hommes OR, McDonald WI, Thompson AJ. J Neurol Neurosurg Psychiatry 1992; 55: 671-676." ; - to indicate the financial support provided by the Agence Nationale de la Recherche in the acknowledgements with the following mention: "Data collection has been supported by a grant provided by the French State and handled by the "Agence Nationale de la Recherche," within the framework of the "France 2030" programme, under the reference ANR-10-COHO-002" OFSEP; and the support of the "Eugène Devic EDMUS Foundation against multiple sclerosis"; - to transmit the references of the article (title, journal, etc.) to the Collaborations Manager of the OFSEP National Coordination Centre (NCC).



CHARTE DE PUBLICATION – PUBLICATION CHARTER

Observatoire Français de la Sclérose en Plaques

collaborations du Centre de coordination de l'OFSEP.

II) Publications et communications scientifiques sur la Base de Données OFSEP

Le responsable d'un projet de recherche portant sur les Données¹ de la Base de Données OFSEP² publie et communique les résultats à des fins d'information scientifique sous son entière responsabilité scientifique, en tenant compte des règles déontologiques en la matière et conformément aux recommandations internationales en matière de publication dans les journaux médicaux (<http://www.icmje.org/recommendations/>).

Pour rappel, une requête de dénombrement ne constitue pas un projet de recherche et ne peut faire l'objet d'une publication ou d'une communication externe à l'organisation du demandeur de la requête.

A – Publications

A-1 : Circuit de revue des publications par l'OFSEP

Toute publication relative aux résultats d'un projet de recherche réalisée par un responsable de projet portant sur l'analyse de la Base de Données de OFSEP doit faire l'objet d'une revue préalable du Coordinateur scientifique de l'OFSEP.

Dans ce cadre, le responsable d'un projet de recherche est tenu de communiquer la copie du manuscrit telle que proposée en soumission à la revue qu'il aura choisie au Responsable des collaborations du Centre de coordination national de l'OFSEP (CCN), en charge du suivi de la dissémination des résultats.

La demande doit être adressée dans la mesure du possible au moment de la transmission du manuscrit

II) Publications and scientific communications on the OFSEP Database

The leader in charge of a research project on the Data¹ of the OFSEP Database² publishes and communicates the results for scientific information purposes under his or her own scientific responsibility, taking into account the ethical rules in this matter and in accordance with the international recommendations for publication in medical journals (<http://www.icmje.org/recommendations/>).

As a reminder, a counting request does not constitute a research project and cannot be published or communicated outside the requesting organization.

A – Publications

A-1 : Review of publications by OFSEP

Any publication - relating to the results of a research project carried out by a project leader on the analysis of the OFSEP Database - must be subject to a prior review by the OFSEP Scientific Coordinator.

In this context, the project leader is required to communicate the copy of the manuscript as proposed for submission to the journal he/she has chosen to the Collaborations Manager of the OFSEP NCC, who is in charge of monitoring the dissemination of results.

The request must be sent, if possible, at the time of transmission of the manuscript to all the authors for

¹ Les « **Données** » désignent l'ensemble des données et informations cliniques, sociodémographiques, d'imagerie et de biologie de personnes atteintes de la sclérose en plaques et maladies apparentées qui sont contenues dans la Base de Données OFSEP. / The "Data" designates all the clinical, socio-demographic, imaging and biology data and information on people with multiple sclerosis and related disorders which are contained in the OFSEP Database.

² La « **Base de Données OFSEP** » désigne la base nationale de l'OFSEP constituée de l'ensemble des Données. Il s'agit d'une base de données évolutive régulièrement alimentée avec les Données transmises par les Centres Participants, ainsi que par les programmes de recherche tels que la Cohorte HD. / The "OFSEP Database" refers to the OFSEP national database made up of all the Data. It is an evolving database regularly fed with the Data transmitted by the Participating Centres, as well as by research programs such as the HD Cohort.



CHARTE DE PUBLICATION – PUBLICATION CHARTER

Observatoire Français de la Sclérose en Plaques

à l'ensemble des auteurs pour revue et au minimum quinze (15) jours avant la soumission de la publication envisagée à l'éditeur.

Le Responsable des collaborations transmettra le manuscrit au Coordinateur scientifique de l'OFSEP pour revue. Le Coordinateur Scientifique pourra à discrétion saisir le Conseil Scientifique, le Comité Scientifique et Stratégique ou les Responsables des cohortes prioritaires pour avis pour les publications portant sur leurs données.

En l'absence de réponse au responsable du projet scientifique au terme d'un délai de quinze (15) jours à compter de la date de soumission de la demande, le manuscrit est considéré comme accepté en l'état et approuvé par l'OFSEP.

Le cas échéant, le coordinateur peut notifier, au responsable du projet de recherche, un refus d'associer l'OFSEP à la publication, ou son accord sous réserve de certaines modifications dans le manuscrit.

Il peut également demander l'insertion dans le manuscrit d'une déclaration déclinant la responsabilité de l'OFSEP concernant l'analyse des Données ou l'interprétation des résultats du projet de recherche.

Après publication, le responsable du projet scientifique est tenu de fournir au Responsable des collaborations du CCN une copie des publications issues du projet de recherche.

A-2 : Règles pour les publications

Le Coordinateur scientifique mettra en œuvre ses meilleurs efforts afin que l'OFSEP et les Centres apparaissent à la place la plus juste scientifiquement au regard de la contribution fournie au projet.

Le COFIL de l'OFSEP, lors de la validation du projet se réserve le droit de demander la présence d'un ou plusieurs contributeurs à l'OFSEP comme auteurs.

Dans tous les cas, quel que soit le type de publication, la liste des auteurs devra être définie au cours du projet et avant revue par l'OFSEP ; à cette occasion, il devra être précisé si un auteur participant à l'OFSEP est associé ou s'il n'y a pas d'auteur participant à l'OFSEP associé. Cette liste devra être établie entre le

review and at least fifteen (15) days before submission of the planned publication to the publisher.

The Collaborations Manager will forward the manuscript to the OFSEP Scientific Coordinator for review. The Scientific Coordinator may, at his/her discretion, refer to the Scientific Board, the Scientific and Strategic Committee or the Heads of the nested cohorts for advice on publications involving their data.

In the absence of a response to the project leader within fifteen (15) days from the date of submission of the application, the manuscript is considered accepted as is and approved by OFSEP.

If necessary, the Scientific Coordinator may notify the project leader of his/her refusal to associate OFSEP with the publication, or his/her agreement subject to certain modifications in the manuscript.

The Scientific Coordinator may also request a statement to be included in the manuscript disclaiming the responsibility of OFSEP for the analysis of the data or the interpretation of the results of the research project.

After publication, the project leader is required to provide the OFSEP NCC Collaborations Manager with a copy of the publications resulting from the research project.

A-2 : Rules for publications

The Scientific Coordinator will make every effort to ensure that OFSEP and the Centres appear in the most scientifically appropriate place with regard to the contribution made to the project.

The OFSEP Steering Committee, during the validation of the project, reserves the right to request the presence of one or more OFSEP contributors as authors.

In all cases, whatever the type of publication, the list of authors must be defined during the project and before review by OFSEP; on this occasion, it must be specified whether an author participating in OFSEP is associated or whether there is no associated author participating in OFSEP. This list should be established



CHARTE DE PUBLICATION – PUBLICATION CHARTER

Observatoire Français de la Sclérose en Plaques

responsable du projet et les auteurs pressentis par celui-ci.

Pour les projets de recherche effectués au titre de prestation dans le cadre de la valorisation de la Base de Données OFSEP, un accord spécifique portant sur les modalités de publication sera défini lors de la conclusion du contrat de services portant sur ladite valorisation et l'analyse des Données pour la conduite du projet.

A-2.1 : Publication avec auteur participant à l'OFSEP

La place des auteurs participant à l'OFSEP est définie conjointement avec le responsable de projet. Les 3 premiers, les 2 derniers auteurs seront définis sur la base de la contribution scientifique de chacun.

Les contributions respectives de chaque auteur devront être spécifiées en fin de manuscrit.

Chaque Centre dont les données ont été mises à disposition pour le projet seront éligibles à une place d'auteur et seront classés par ordre de contribution en nombre de patients à l'ensemble de la Base de Données OFSEP.

S'il est convenu que tous les Centres ayant fourni des données seront cités comme auteur individuellement, le Responsable de chaque Centre par défaut ou l'auteur qu'il aura désigné par délégation auprès du Responsable des collaborations du CCN, sera sollicité par le porteur de projet ou par le Responsable des collaborations au moment de la soumission du manuscrit à l'éditeur pour effectuer les démarches nécessaires à leur déclaration d'« autorship ».

L'auteur de chaque Centre devra répondre à la sollicitation dans un délai maximum de deux semaines qui lui sera signifié. Passé ce délai, les noms des personnes qui n'auraient pas répondu seront retirés de la liste des auteurs.

Si les données mises à disposition par l'OFSEP sont issues du SNDS, le responsable du projet devra se mettre en relation directe avec le Responsable de la mise en œuvre du chaînage OFSEP/SNDS de l'EHESP afin de déterminer conjointement sa place en tant qu'auteur.

A-2.2 : Méthodes

Il doit être fait mention dans la partie « Méthodes » :

between the project leader and the authors approached by the project leader.

For research projects carried out as a service within the framework of the valorization of the OFSEP Database, a specific agreement concerning the modalities of publication will be defined at the time of the conclusion of the service contract concerning the said valorization and the analysis of the Data for the conduct of the project.

A-2.1 : Publication with authors participating in OFSEP

The position of the authors participating in OFSEP is defined jointly with the project leader. The first 3, the last 2 authors will be defined on the basis of the scientific contribution of each.

The respective contributions of each author must be specified at the end of the manuscript.

Each Centre whose data have been made available for the project will be eligible for an author position and will be ranked in order of contribution in number of patients to the whole OFSEP Database.

If it is agreed that all the Centres that have contributed data will be listed as authors individually, the Head of each Centre, or the author that he/she has designated by delegation to the OFSEP NCC Collaborations Manager, will be asked by the project leader or the Collaborations Manager at the time of submission of the manuscript to the publisher to make the necessary arrangements for their declaration of autorship.

The author of each Centre must respond to the request within a maximum period of two weeks which will be notified. After this period, the names of those who have not responded will be removed from the list of authors.

If the data made available by the OFSEP come from the SNDS, the project leader must contact the person in charge of implementing the OFSEP/SNDS linkage at the EHESP in order to jointly determine his or her place as an author.

A-2.2 : Methods

It shall be mentioned in the "Methods" section:



CHARTE DE PUBLICATION – PUBLICATION CHARTER

Observatoire Français de la Sclérose en Plaques

- que la recherche a été réalisée dans le cadre de la Base de Données OFSEP, avec une description succincte, standardisée et adaptée aux données utilisées. Elle fera référence à la collecte des données et aux aspects réglementaires et sera mise à disposition par le Responsable des collaborations.

- de l'article de référence « Vukusic S, Casey R, Rollot F, Brochet B, Pelletier J, Laplaud D-A, et al. Observatoire Français de la Sclérose en Plaques (OFSEP): A unique multimodal nationwide MS registry in France. *Mult Scler.* 2020;26(1):118–22. »,

- du site internet www.ofsep.org,

- de l'article de référence "EDMUS, a European database for multiple sclerosis. Confavreux C, Compston DAS, Hommes OR, McDonald WI, Thompson AJ. *J Neurol Neurosurg Psychiatry* 1992; 55: 671-676."

Dans le cas de l'utilisation d'échantillons biologique OFSEP OFSEP, article de référence :

« Brocard G, Casey R, Dufay N, Marignier R, Michel L, Hisbergues M, Ayrignac X, Lehmann S, Thouvenot E, Gallot G, Collongues N, Herpe YE, Lebrun-Frenay C, Cotton F, De Sèze J, Guillemin F, Moreau T, Pelletier J, Stankoff B, Vukusic S, Zephir H, Laplaud D; OFSEP investigators and biobanks. The biological sample collection of the OFSEP French MS registry: An essential tool dedicated to researchers. *Mult Scler Relat Disord.* 2023 Jul 7;77:104872. »

S'il y a des données d'imagerie, article de référence :
Brisset JC, Kremer S, Hannoun S, Bonneville F, Durand-Dubief F, Tourdias T, Barillot C, Guttmann C, Vukusic S, Dousset V, Cotton F; Collaborators. New OFSEP recommendations for MRI assessment of multiple sclerosis patients: Special consideration for gadolinium deposition and frequent acquisitions. *J Neuroradiol.* 2020 Jun;47(4):250-258. doi: 10.1016/j.neurad.2020.01.083. Epub 2020 Jan 31. PMID: 32014494.

- Si les données mises à disposition par l'OFSEP sont issues du SNDS :

- « L'accès aux données du SNDS a été réalisé après l'autorisation de la CNIL DR-2020-028 du 31 janvier 2020, modifiée par l'autorisation DR-2021-034 du 21 février 2021. » / « Access to SNDS

- that the research was carried out within the framework of the OFSEP Database, with a succinct, standardized description adapted to the data used. It will refer to the data collection and regulatory aspects and will be made available by the Collaborations Manager.

- the reference article " Vukusic S, Casey R, Rollot F, Brochet B, Pelletier J, Laplaud D-A, et al. Observatoire Français de la Sclérose en Plaques (OFSEP): A unique multimodal nationwide MS registry in France. *Mult Scler.* 2020; 26(1):118-22. ",

- the website www.ofsep.org,

- the reference article "EDMUS, a European database for multiple sclerosis. Confavreux C, Compston DAS, Hommes OR, McDonald WI, Thompson AJ. *J Neurol Neurosurg Psychiatry* 1992; 55: 671-676."

In case of use of the OFSEP biological collection, reference article: « Brocard G, Casey R, Dufay N, Marignier R, Michel L, Hisbergues M, Ayrignac X, Lehmann S, Thouvenot E, Gallot G, Collongues N, Herpe YE, Lebrun-Frenay C, Cotton F, De Sèze J, Guillemin F, Moreau T, Pelletier J, Stankoff B, Vukusic S, Zephir H, Laplaud D; OFSEP investigators and biobanks. The biological sample collection of the OFSEP French MS registry: An essential tool dedicated to researchers. *Mult Scler Relat Disord.* 2023 Jul 7;77:104872. doi: 10.1016/j.msard.2023.104872.

In case of use of MRI data, reference article:
Brisset JC, Kremer S, Hannoun S, Bonneville F, Durand-Dubief F, Tourdias T, Barillot C, Guttmann C, Vukusic S, Dousset V, Cotton F; Collaborators. New OFSEP recommendations for MRI assessment of multiple sclerosis patients: Special consideration for gadolinium deposition and frequent acquisitions. *J Neuroradiol.* 2020 Jun;47(4):250-258. doi: 10.1016/j.neurad.2020.01.083. Epub 2020 Jan 31. PMID: 32014494.

- If the data made available by OFSEP are from the SNDS:

- "Access to SNDS data was performed after CNIL authorization DR-2020-028 of January 31, 2020, modified by



CHARTE DE PUBLICATION – PUBLICATION CHARTER

Observatoire Français de la Sclérose en Plaques

data was performed after CNIL authorization DR-2020-028 of January 31, 2020, modified by authorization DR-2021-034 of February 21, 2021. »

authorization DR-2021-034 of February 21, 2021."

- Une description succincte, standardisée et adaptée aux données utilisées fournie par le Responsable des collaborations et notamment, le cas échéant, l'article de référence expliquant les détails du chaînage OFSEP-SNDS.
- A succinct, standardized description adapted to the data used provided by the Collaborations Manager and in particular, if applicable, the reference article explaining the details of the OFSEP-SNDS linkage.

A-2.3 : Remerciements

Ils devront faire apparaître dans tous les cas :

- l'aide financière apportée par l'Agence Nationale de la Recherche avec la mention suivante : « La collecte des Données a bénéficié d'une aide de l'État gérée par l'Agence Nationale de la Recherche au titre du programme France 2030 portant la référence ANR-10-COHO-002, Observatoire Français de la Sclérose en Plaques (OFSEP) » / "Data collection has been supported by a grant provided by the French State and handled by the "Agence Nationale de la Recherche," within the framework of the "France 2030" programme, under the reference ANR-10-COHO-002, Observatoire Français de la Sclérose en Plaques (OFSEP)" ;

- le concours de la "Fondation Eugène Devic EDMUS contre la sclérose en plaques"/"Eugène Devic EDMUS Foundation against multiple sclerosis"

Ils devront faire apparaître en cas de mise à disposition d'échantillons biologiques :

- le concours de la « Fondation ARSEP »/ « ARSEP Foundation »

- le concours des Centres de Ressources Biologiques (CRB) ayant fourni des échantillons biologiques en précisant leur numéro BRIF, s'ils ne sont pas déjà cités dans les auteurs.

Ils devront faire apparaître en cas de mise à disposition de données chaînées OFSEP/ SNDS ou données du SNDS via l'OFSEP :

A-2.3 : Acknowledgements

They shall show in all cases:

- the financial assistance provided by the Agence Nationale de la Recherche with the following mention: "Data collection has been supported by a grant provided by the French State and handled by the "Agence Nationale de la Recherche," within the framework of the "France 2030" programme, under the reference ANR-10-COHO-002, Observatoire Français de la Sclérose en Plaques (OFSEP)" ;

- the "Eugène Devic EDMUS Foundation against multiple sclerosis" support

If biological samples are made available, they shall indicate:

- the contribution of the "ARSEP Foundation"

- the contribution of the Biological Resources Centres (BRC) that provided biological samples, specifying their BRIF number, if they are not already mentioned in the authors.

They should indicate in case of provision of linked data OFSEP / SNDS or SNDS data via OFSEP:



CHARTE DE PUBLICATION – PUBLICATION CHARTER

Observatoire Français de la Sclérose en Plaques

- « Les données du SNDS ont été mises à disposition de l'OFSEP par la Caisse Nationale d'Assurance Maladie »./ « SNDS data were made available to OFSEP by CNAM (French National Health Insurance Fund) »
- « L'appariement indirect entre les données de l'OFSEP et le SNDS a été réalisé par l'EHESP et CUB-R ». / « The indirect matching between OFSEP and SNDS data was carried out by EHESP and CUB-R »
- "SNDS data were made available to OFSEP by CNAM (French National Health Insurance Fund)
- "The indirect matching between OFSEP and SNDS data was carried out by EHESP and CUB-R"

La liste des financeurs pouvant évoluer, les auteurs pourront se rapprocher du Responsable des collaborations du CCN de l'OFSEP pour une mise à jour des remerciements.

As the list of funders may change, the authors may contact the OFSEP NCC Collaborations Manager for an update of the acknowledgements.

A-2.4 : Liste des investigateurs/collaborateurs OFSEP

Si tous les auteurs OFSEP ne peuvent pas être mentionnés dans la liste des auteurs, un auteur OFSEP [Corporate Author] est spécifié sous la forme de « Au nom des investigateurs OFSEP »/« On behalf of OFSEP investigators », renvoyant en fin d'article ou en annexe vers la liste des participants.

Cette liste est adaptée en fonction des centres ayant participé au projet et du type de données utilisées. Elle sera adressée au responsable de projet par le Responsable des collaborations du Centre de coordination de l'OFSEP à sa demande ou au plus tard au moment de la revue du manuscrit par l'OFSEP.

Cette liste comprendra différents groupes, en fonction du sujet de la publication et du type de Données OFSEP utilisé :

- **Comité de Pilotage** : liste des membres.
- **Groupe Clinique** : un auteur par centre, dont les données ont été mises à disposition pour le projet, par ordre de contribution en nombre de patients à l'ensemble de la Base de Données OFSEP.
- **Groupe Imagerie** : liste des membres du groupe telle que définie par le Responsable du Groupe au moment de la revue du manuscrit.
- **Groupe Biologie** : liste des membres du groupe et un auteur par Centre de Ressources Biologiques (CRB) dont les échantillons biologiques

A-2.4 : List of OFSEP investigators/collaborators

If all OFSEP authors cannot be mentioned in the list of authors, an OFSEP author [Corporate Author] is specified in the form of "On behalf of OFSEP investigators" ", referring at the end of the article or in the appendix to the list of participants.

This list is adapted according to the Centres that participated in the project and the type of data used. It will be sent to the project leader by the OFSEP NCC Collaborations Manager at his/her request or at the latest at the time of the review of the manuscript by OFSEP.

This list will include different groups, depending on the subject of the publication and the type of OFSEP Data used:

- **Steering Committee** : list of members.
- **Clinical Group** : one author per Centre, whose data have been made available for the project, by order of contribution in number of patients to the whole OFSEP Database.
- **Imaging Group** : list of group members as defined by the Group Leader at the time of manuscript review.
- **Biology Group** : list of group members and one author per Biological Resource Centre (BRC) whose biological samples were made available for the project, in order of



CHARTE DE PUBLICATION – PUBLICATION CHARTER

Observatoire Français de la Sclérose en Plaques

ont été mis à disposition pour le projet, par ordre de contribution en nombre de prélèvements à l'ensemble de la Base de Données OFSEP.

- **Groupe Expert NOMADMUS** : liste des membres du Groupe Expert NOMADMUS telle que définie par le Responsable du Groupe au moment de la revue du manuscrit.

- **Groupe Expert RIS** : liste des membres du Groupe Expert RIS telle que définie par le Responsable du Groupe au moment de la revue du manuscrit.

La liste de ces différents groupes sera mise à jour dès que nécessaire et au moins une fois par an par le Responsable des collaborations du Centre de coordination national et disponible auprès de lui.

contribution in number of samples to the whole OFSEP Database.

- **NOMADMUS Expert Group** : list of members of the NOMADMUS Expert Group as defined by the Group Leader at the time of the manuscript review.

- **RIS Expert Group** : list of members of the RIS Expert Group as defined by the Group Leader at the time of the manuscript review.

The list of these different groups will be updated as soon as necessary and at least once a year by the OFSEP NCC Collaborations Manager and will be available from him/her.

B - Communications orales/posters

Pour toute communication orale/poster concernant un projet ayant eu recours à l'OFSEP :

- Il devra être mentionné que la recherche a été réalisée à l'aide de la Base de Données OFSEP ;

- Lorsque le format de la communication le permet, le logo officiel de l'OFSEP devra être affiché ; il est disponible auprès du Responsable des collaborations du Centre de coordination de l'OFSEP ;

- Il devra être mentionné l'aide financière apporté par l'Agence Nationale de la Recherche avec la mention suivante : « La collecte des Données a bénéficié d'une aide de l'État gérée par l'Agence Nationale de la Recherche au titre du programme France 2030 portant la référence ANR-10-COHO-002, Observatoire Français de la Sclérose en Plaques (OFSEP) » / "Data collection has been supported by a grant provided by the French State and handled by the "Agence Nationale de la Recherche," within the framework of the "France 2030" programme, under the reference ANR-10-COHO-002, Observatoire Français de la Sclérose en Plaques (OFSEP)".

B- Oral communications / posters

For all oral communications/posters concerning a project that has used OFSEP:

- It shall be mentioned that the research was carried out using the OFSEP database;

- When the format of the communication allows it, the official OFSEP logo shall be displayed; it is available from the OFSEP NCC Collaborations Manager;

- The financial support provided by the National Research Agency shall be mentioned with the following statement: "Data collection has been supported by a grant provided by the French State and handled by the "Agence Nationale de la Recherche," within the framework of the "France 2030" programme, under the reference ANR-10-COHO-002, Observatoire Français de la Sclérose en Plaques (OFSEP)".



CHARTE DE PUBLICATION – PUBLICATION CHARTER

Observatoire Français de la Sclérose en Plaques

III) Diffusion auprès des volontaires de la cohorte et du public

Les résultats publiés des projets menés sur les Données de la Base OFSEP sont référencés sur le site internet de l'OFSEP, rubrique Publications.

Il est rappelé que conformément aux obligations réglementaires de l'OFSEP, tout projet effectué sur la Base de Données OFSEP est annoncé sur la page d'accueil de son site internet, rubrique Dernières Actualités, et décrit dans la rubrique Etudes.

III) Communication to the volunteers of the cohort and to the public

The published results of projects carried out on the OFSEP Database are referenced on the OFSEP website, under the heading Publications.

It is reminded that in accordance with the regulatory obligations of the OFSEP, any project carried out on the OFSEP Database is announced on the home page of its website, under the heading Latest News, and described in the heading Studies.